

Nowa płaca minimalna – zaniżona od lipca?

6 lutego 2022

Według doniesień portalu [Money.pl](https://money.pl) rząd w ustawie budżetowej na 2022 rok zaniżył wskaźnik średniorocznego wzrostu cen towarów i usług (inflacji), od którego zależy między innymi wysokość płacy minimalnej w Polsce. Płacę minimalną osiąga ponad 2 miliony pracowników w Polsce, a więc blisko 20 procent wszystkich zatrudnionych. Są to pracownicy zarówno fizyczni/porządkowi, jak i biurowo-administracyjni – zatrudnieni zarówno w sektorze prywatnym, jak również w jednostkach sektora finansów publicznych.

Przewidywaną średnioroczną inflację w roku 2022 r. określono w ustawie budżetowej na poziomie 3,3 procent (103,3 procent), mimo że wielu ekonomistów – na podstawie analizy krajowej i światowej gospodarki – prognozuje nawet dwukrotnie wyższą inflację w tym roku. Gdyby wskaźnik wzrostu cen zapisany w ustawie budżetowej przekroczył 5 proc. (105 procent) – płaca minimalna podlegałaby wówczas z mocy prawa dwukrotnej waloryzacji w ciągu roku, w tym również od lipca br. Zgodnie z regulacją zawartą w art. 3 obowiązującej ustawy z dnia 10 października 2002 r. o minimalnym wynagrodzeniu za pracę, „jeżeli prognozowany na rok następny wskaźnik cen (...) wynosi co najmniej 105 proc. – ustala się dwa terminy zmiany wysokości minimalnego wynagrodzenia oraz wysokości minimalnej stawki godzinowej: od dnia 1 stycznia i od dnia 1 lipca”. Od 1 stycznia 2022 r. prawnie określona płaca minimalna, założona na cały bieżący rok, wynosi w Polsce 3010 zł brutto, a więc ok. 2360 zł netto. Prognozowane w ustawie budżetowej miesięczne przeciętne wynagrodzenie brutto w gospodarce narodowej w Polsce w 2022 r. ma wynosić 5922 zł, co wskazywałoby na to, że nowa płaca minimalna stanowiłaby niespełna 51 procent jego wartości (brutto).

Ustawa budżetowa na 2022 r. została przyjęta przez Sejm, z odrzuceniem poprawek Senatu, który proponował w toku prac parlamentarnych m.in. wpisanie wyższego przewidywanego średniorocznego wskaźnika inflacji na poziomie 7,6 procent (107,6 procent), co wpłynęłoby także na dodatkową waloryzację płacy minimalnej w ciągu roku. Kancelaria Prezydenta poinformowała o podpisaniu przez niego nowej ustawy budżetowej w dniu 2 lutego 2022 r.

Inflacja według danych NBP za miesiąc grudzień 2021 r. wyniosła 8,6 proc., natomiast nadal nie są znane dane za styczeń br. Jej dalszemu gwałtownemu wzrostowi mają z założenia zapobiec tzw. tarcze antyinflacyjne ogłoszone przez rząd, w tym wprowadzenie od dnia 1 lutego 2022 r. zerowej stawki VAT na podstawowe produkty żywnościowe.

Autorstwo: Anna Kowalska

Na podstawie: [Money.pl](https://money.pl)

Źródło: WolneMedia.net